



Wetland Restoration Underway at the Two Creeks Forest Conservation Area



Wetland restoration efforts are underway at the Two Creeks Forest Conservation Area in South Dundas, led by South Nation Conservation (SNC) in partnership with Ducks Unlimited Canada (DUC). Together, they are working to restore vital wetland habitats to improve the health of the local environment.



This collaborative focuses on enhancing two wetland areas within the Conservation Area. By restoring these natural habitats, SNC and DUC aim to create critical breeding grounds for a variety of wildlife, including migratory birds, amphibians and aquatic species. The project will also improve water drainage at the park, mitigate flooding risks, and sequester carbon, all contributing to the long-term sustainability of the area.



"Our partnership with Ducks Unlimited Canada provides lasting benefits to wetland restoration projects throughout Eastern Ontario," said Michelle Cavanagh, SNC's Special Projects Lead. "Wetlands are essential to maintaining healthy ecosystems and their restoration is a crucial step toward climate change resiliency and protecting local biodiversity."



DUC echoes the importance of working together to drive meaningful environmental change. "Wetlands play a crucial role in supporting wildlife and maintaining the overall health of our environment," said Meredith Meeker, Conservation Program Specialist for DUC. "This partnership is essential for restoring critical habitats at the Two Creeks Forest, and together we are enhancing the natural landscape for years to come."



Work includes creating two new small wetlands, restoring drainage pathways, re-establishing native plant species, and removing invasive species. Tree management efforts to address dead Ash trees infected by the invasive Emerald Ash Borer have been ongoing since 2024.



A new 1 km trail loop was completed by SNC in Fall 2024 on the property which provides more access to the Conservation Area and will remain open during temporary daytime trail closures in other sections of the property to support the wetland restoration.



The Two Creeks Forest Conservation Area is a popular destination for nature lovers, bird watchers, and outdoor enthusiasts, offering scenic trails and educational opportunities. The property contains two creeks connected to the St. Lawrence River and is one of the largest provincially significant coastal wetlands within the region. The park also receives most of its visitors during the winter months when the trails are groomed for use by cross-country skiing and snowshoeing enthusiasts.



This work was made possible thanks to financial support from Enbridge Inc., as well as international contributors including North American Wetlands Conservation Act (NAWCA) grants administered by U.S. Fish and Wildlife Service, Ducks Unlimited Inc., and state agencies through the Fall Flights Initiative.



A community tree planting day is planned for Spring 2025. This event will bring together local volunteers to celebrate the important work completed at the Two Creeks Forest.



For more information: Erin Thorne, Communications Specialist,
ethorne@nation.on.ca, 1-877-984-2948.





Restauration des terres humides dans l'aire de conservation de la Forêt Two Creeks

Des travaux de restauration des zones humides sont en cours dans l'aire de conservation de la Forêt Two Creeks, à South Dundas, entrepris par la Conservation de la Nation Sud (CNS), en partenariat avec Canards Illimités Canada (CIC). Ces deux organismes travaillent ensemble à la restauration d'habitats humides vitaux afin d'améliorer la santé de l'environnement local.

Cette collaboration se concentre sur l'amélioration de deux zones humides dans l'aire de conservation. En restaurant ces habitats naturels, la CNS et CIC visent à créer des zones de reproduction essentielles pour une variété d'espèces sauvages, dont les oiseaux migrateurs, les amphibiens et les espèces aquatiques. Le projet permettra également d'améliorer le drainage de l'eau dans le parc, d'atténuer les risques d'inondation et de séquestrer du carbone, ce qui contribuera à la durabilité à long terme de la région.

« Notre partenariat avec Canards Illimités Canada procure des avantages durables aux projets de restauration des zones humides dans tout l'Est de l'Ontario », a déclaré Michelle Cavanagh, responsable des projets spéciaux à la CNS. « Les zones humides sont essentielles au maintien d'écosystèmes sains, et leur restauration est une étape cruciale vers la résilience aux changements climatiques et la protection de la biodiversité locale. »

CIC souligne l'importance de travailler ensemble pour susciter des changements environnementaux significatifs. « Les zones humides jouent un rôle crucial dans le maintien de la faune et de la flore et de la santé générale de notre environnement », explique Meredith Meeker, spécialiste des programmes de conservation à CIC. « Ce partenariat est essentiel pour restaurer les habitats critiques de la Forêt Two Creeks et, ensemble, nous améliorons le paysage naturel pour les années à venir. »

Les travaux comprennent la création de deux nouvelles petites zones humides, la restauration des voies de drainage, le rétablissement des espèces végétales indigènes et l'élimination des espèces envahissantes. Les efforts de gestion des arbres pour éliminer les frênes morts infectés par l'agrile du frêne sont en cours depuis 2024.

Une nouvelle boucle de sentier de 1 km a été achevée par la CNS à l'automne 2024 sur la propriété, ce qui offre un meilleur accès à l'aire de conservation ; elle restera ouverte pendant les fermetures temporaires de sentiers en journée dans d'autres sections de la propriété afin de soutenir la restauration des zones humides.

L'aire de conservation de la Forêt Two Creeks est une destination populaire pour les amoureux de la nature, les observateurs d'oiseaux et les amateurs de plein air. Elle offre des sentiers pittoresques et des possibilités d'éducation. La propriété contient deux ruisseaux reliés au fleuve Saint-Laurent et constitue l'une des plus grandes zones humides riveraines d'importance provinciale de la région. Le parc accueille la plupart de ses visiteurs pendant les mois d'hiver, lorsque les pistes sont damées pour les amateurs de ski de fond et de raquettes.

Ces travaux ont été rendus possibles grâce au soutien financier d'Enbridge Inc., ainsi qu'à des contributeurs internationaux, notamment des subventions de la North American Wetlands Conservation Act (NAWCA) administrées par le U.S. Fish and Wildlife Service, Canards Illimités Inc. et des agences d'État dans le cadre de l'initiative « Fall Flights ».

Une journée communautaire de plantation d'arbres est prévue pour le printemps 2025. Cet événement réunira des bénévoles locaux pour célébrer l'important travail accompli dans la Forêt Two Creeks.

Pour plus d'informations : Erin Thorne, spécialiste des communications,
ethorne@nation.on.ca, 1-877-984-2948.